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ABSTRACT

Nowadays it is noticed that increasing attention has been paid to radiation 

protection. There were many studies on evaluating radiation protection in 

Sudanese hospital and there was protection defect in most of them.

This  thesis  is  concerned  with  evaluate  the  radiation  protection  status  in 

Omdurman health centers and was conducted in Aldaw-Hajoj Abo-Sed Wad-

Nobawi and Alrakha centers.

The study has been carried out during the period from February 2009 up to 

October 2009. The data was collected by the way of measuring patient dose 

using TLD. Radiation exposure surveys was carried out using survey meter 

and  quality  control  test  using  its  tools  .Finally  collect  other  data  using 

questionnaires.

The patient dose was measured to 108 patients in four centers in Omdurman 

city. The patient data,  dose and questionnaires were statistically analyzed 

and were computed and graphically represented.

The mean ESD in this study found to be 0.29 mSv was the mean kVwas59.9 

the mean mAs was 9.6 the mean age was 42.6 years the mean BMI was 

27.1. 

For chest exam the mean ESD was 0.25mSv and for upper limbs 0.3mSv 

while in lower limbs exams was 0.4 mSv.

The results of this study intended to evaluate the current status of radiation 

protection in different centers in Omdurman. The lowest radiation dose was 

on  Abo-Sed  (mean  0.22  mSv)  and  the  highest  dose  was  on  Aldaw-

Hajoj(mean 0.33).In Wad-Nobawi(0.26) Alrakha (0.30).
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There was multiple cases dose on the four centers was higher than the DRL 

according  to  NRPB  on  Abo-Sed  (10%)  Aldaw-Hajoj  (55%).In  Wad-

Nobawi(45%) Alrakha (55%).

The protection status associated with co-patient was good in three centers 

and  high  on  Aldaw-Hajoj  center  (reception  dose  100µSv).  The  dose  for 

technologist was acceptable in two centers as recommended by (ICRP) and 

high in one center (Alrakha 21.12mSv per year).

The  knowledge  of  medical  doctors  in  the  field  of  radiation  protection 

concepts  was  very  shallow.  Therefore,  unnecessary  exposure  and 

optimization and justification principles are hard to be applied.
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لدراسة  ا ملخص

 تزايد في الوننة الخييرة الهتتمام بالوقاية من الشععاع متمثل فممي العديممد مممن

 البحوث التي اجريت في هتممذا المجممال نسممبة للثاممار الكممبيرة ونالمخمماطر الممتي

 ينطوي عليها استخدام الشععاع. بعض تلك الدراسات أجري في المستشفيات

 السودانية ونقد اظهرت بعضا منها بعض جوانب الخلل في الوقاية من الشععاع

.

 ,ابوسممعد,هتدف هتذا البحث لتقويم الوقايممة مممن الشعممعاع بمراكممز الضمموحجوج 

. 2009وندنوباوني ونالرخيا بمدينة ام درمان في الفترة من فبراير الى اكتوبر 

  مريممض108تم جمممع البيانممات عممن طريممق قيمماس الجرعممة السممطحية لعممدد 

 بواسطة مقياس الجرعة الحراري ونذلك لفحوصممات الصممدر ونالطممراف العليمما

 ونالسممفلى ونالممراس ونكممذلك تممم قيمماس الشعممعة المتسممربة فممي تلممك المراكممز

 بواسطة الماسممح الشعممعاعي كممما تممم عمممل قياسممات ضممبط الجممودة بالنسممبة

 للجهزة الموجودة ونكذلك تم ملء استبيانات للتقيين في تلك المراكز ونكممذلك

الطباء لمعرفة كفية ممارسة ونقاية المرضى من الشععاع.

الفحوصات لكل  السطحية  الجرعة  متوسط  كان     0.29كان  بينما سيفرت  ملي

التعريض        عوامل و  59.9متوسط العمار     9.6كيلوفولت متوسط كان امبير  سنة 42.6ملي

الجسم       . كتلة مؤشر متوسط كان .127بينما

السطحية         الجرعة متوسط كان الصدر لفحوصات كان    0.25بالنسبة بينما سيفرت  مل

العليا    الطراف السفلى      0.3لفحوصات للطراف وبالنسبة سيفرت .0.4ملي سيفرت    ملي

  بينما كانملي سيفرت 0.33كانت اعلي الجرعات الشععاعية في الضوحجوج 

  ملممي0.26 بالنسممبة لودنوبمماوني كممانت  ملي سيفرت 0.22اقلها في ابوسعد

. ملي سيفرت0.30ونكانت في الرخيا سيفرت 
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 بينما كانت هتنالك العديد من الجرعات اعلى من المستوى المسموح به

 عالميا حسب المستوى المحدد بواسطة المنظمة العالمية للوقاية من

 % وندنوباوني10% ابوسعد 55في كل المراكز الضو حجوج ) NRPBالشععاع (

.%55% الرخيا 45

 اما عن مستوى الوقاية المتوفرة بالنسبة المرافقين فكانت جيدة ما عدا

مايكرونسيفرت في الساعة100استقبال الضوحجوج الذى به بعض التسرب  

 ونبالنسبة للعاملين كانت الجرعات اقل من الجرعة السنوية المسموح بها عدا

 في مركز الرخيا حيث كان معدل الجرعة السنوية اعلى بقليل من المعدل

ملي سيفرت21,12لمسموح به عالميا( ).

 اونضحت الستيبانات عدم كفايممة معرفممة الطبمماء بتلممك المراكممز عممن مخمماطر

 الشععاع الناتجة عن الفحوصات الطبية الشعممعاعية مممما يممؤدي الممى فحوصممات

      غير مبررة.
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